
سرویس سیاســی- »علی ربیعی« 
دیروز  ســه شنبه در نشست خبری با اشاره 
به روند تنظیم لایحه بودجه ۹۹ کل کشور در 
جلســات صبح و عصر هیات دولت گفت: 
دولت نه تنها حدود ۱۱۰ میلیارد دلار درآمد 
ارزی را در ســال های اخیر نداشــت، بلکه 
درآمد پیش بینی شده ۵۰ میلیارد دلار را هم 
نداشــت، با این وصف با وجود فشارهای 
اقتصــادی و تحریم هــای آمریکا و کاهش 
درآمدهای ارزی خود طوری که حتی انتقال 
پول هم از محل صادرات غیرنفتی با مشکل 
روبرو می شــد به نحوی بودجه ریزی شد 
تا در ســال های ۹۷ و ۹۸ و ۹۹ ما دچار عدم 

تعادل نشدیم.
 وی افــزود: حتی فشــاری به بانک 
مرکزی وارد نشــد و بانک مرکزی استقلال 
خــود را حفــظ کرد و دولــت تلاش کرد 
پول پرفشــار هم وارد بازار نشــود و این از 

افتخارات ما در این سه سال بود.
 سخنگوی دولت با اشاره به تصویب 
۱۲ تبصره از لایحه بودجه در جلسات هیات 
دولت اظهار کرد: از مهمترین اهداف بودجه 
۱۴۰۰ کاستن از بودجه جاری و هزینه های 
دولت و دوم کاســتن از رابطه بودجه جاری 
با نفت است که در بودجه دنبال شده است.

ربیعی درون زا شدن درآمدهای اداره 
کشور، تقویت بخش غیردولتی در اقتصاد، 
توجه خاص به مقابلــه با فقر مطلق، دنبال 
کردن حمایت های معیشــتی، گســترش 
اشــتغال خرد، کوچک و متوسط، پیگیری 
طــرح تامین این مســکن ملــی در قالب 
برنامه های وزارت راه و شهرســازی، مولد 
کردن دارایی های دولت و توجه به بهره وری 
را از اهــداف و رویکردهای بودجه ۹۹ کل 

کشور عنوان کرد.
به گفته دســتیار ارتباطات اجتماعی 
رییس جمهوری عدالــت منطقه ای، اتمام 
پروژه های نیمه تمام، توجه به محیط زیست 
و گســترش صادرات غیرنفتــی، توجه به 
فناوری های نو و شرکت های دانش بنیان و 
توسعه برنامه هایی برای حفظ سلامت مردم 
از دیگر اهداف بودجه ۹۹ کل کشور به شمار 

می روند.
ربیعی درپاســخ به این پرسش که با 
توجه به پیروزی بایدن در انتخابات آمریکا،  
آیا نشانه ای از بازگشت شرکت های خارجی 
علاقه مند به سرمایه گذاری در ایران وجود 
دارد؟ گفــت: جمهــوری اســلامی ایران 
ظرفیت های مهمی برای ســرمایه گذاری 
دارد و سرمایه گذاران خارجی از این ظرفیت 

غافل نخواهند بود.
وی یادآور شــد: جمهوری اسلامی 
علاوه بر برخــورداری از بازار ۸۰ میلیونی 
داخلــی،  ظرفیــت ۶۰۰ میلیونــی بــازار 

همســایگان را دارد و وجــود ۶۷ نوع ماده 
معدنی در کشور،  این یک فرصت کم نظیر و 
حتی بی نظیردر دنیا و سرمایه گذاران است.

ســخنگوی دولت خاطرنشان کرد: 
جمهوری اســلامی ایران دومین کشور در 
دنیا اســت که همسایگان بسیار زیادی دارد 
و از نیروی انســانی متخصص، منابع انرژی 
ارزان و مســیرهای ترددی ویژه برخوردار 
است که این موارد زمینه های جذابی است 
که شــرکت های خارجی نمی توانند نادیده 

بگیرند.
ربیعی بــا تاکید بر اینکــه پیش بینی 
می شــود با شکســتن تحریم های ظالمانه 
امکان حضور شرکت های خارجی در بازار 
بیش از ۶۰۰ میلیونی ما و همسایگان فراهم 
شود،  تصریح کرد: با شکست فشار حداکثری 
کشورهای خارجی تمایل به سرمایه گذاری 
دارنــد و اخیرا نیز تماس هایی با از ســوی 
شرکت های خارجی با شرکت های داخلی 
کــه پیش از تحریم ها با آنها کار می کردند و 

برخی از وزارتخانه ها انجام شده است.
وی افــزود: برخی از شــرکت ها در 
شرایط فعلی بازگشایی دفاتر خود را دنبال 
می کنند. البته برخی دیگر از شــرکت های 
خارجی پیش از این در ایران حضور داشتند 
و با وجود تحریم ها کاملا تعطیل نشدند که 
این سبب می شود امکان حضور و فعالیت 

آنها در شرایط فعلی بیشتر شود.
ربیعی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه 
نفت چه سهمی در بودجه سال آینده دارد و تا 
چه میزان دولت امیدوار به احیای درآمدهای 
نفتی اســت، عنوان کرد: طبق فرمایش مقام 
معظم رهبری که بر اصلاح ساختار بودجه 
تاکید داشــتند،  تلاش شده این موضوع در 

بودجه ۱۴۰۰متبلور شود.
وی سه ســال تحریم حداکثری علیه 
جمهوری اســلامی ایــران را تجربه مغتنم 
برای کشور و مســوولان فعلی عنوان کرد 
و گفت: همین دوســتان و برنامه ریزان که 
این تجربه مهم را درسه سال گذشته داشتند،  
شایســته ترین افراد برای اصلاح ســاختار 

بودجه هستند.
دســتیار ارتباطات اجتماعی رییس 
جمهوری اضافه کرد: اتکا به درآمد نفت در 
بودجه ۱۴۰۰ نیز بیش از سال گذشته نخواهد 
بود و این یک تصمیم است که اتکا به نفت در 
بودجه جاری کشور به هیچ عنوان به پیش از 

دوران تحریم بر نخواهد گشت.
سخنگوی دولت با ابراز امیدواری از 
اینکه بودجه سال های آینده کشور در اتکا به 
نفت همین مقدار و حتی کمتر شود، یادآور 
شد: هرگونه افزایش درآمد حاصل از فروش 
نفت صرفاً صرف توســعه زیرساخت ها و 

حمایت های اجتماعی خواهد شد.
 بــه گفته ربیعی حمایت اجتماعی در 
قالب طرح های برای بهبود زندگی روزمره 
مردم، توانمندسازی مردم و افزایش توانایی 

مردم در کسب درآمد خواهد بود.
وی کم کردن اتکای بودجه به نفت را 
آرزوی دیرینه و تاریخی ایرانیان دانســت و 
گفت: آرزوی دیرینه روشنفکران و محققان 
ایران در عرصه سیاسی، اجتماعی و اقتصادی 
کم شــدن وابســتگی به نفت بود و تجربه 
مقاومــت در برابر تحریم تا حدود زیادی به 
سمت برآورده شدن این نگاه تاریخی رفت.
ربیعی با اشاره به اینکه در بودجه ۱۴۰۰ 
مالیات ها بدون اینکه به مالیات دهندگان ثابت 
فشــار وارد شود،  افزایش یافته است، عنوان 
کرد: در این زمینه از فرار مالیاتی جلوگیری 
شــده و منابع جدیدی مالیاتی  پیش بینی و 
شفاف شده است. البته دولت الکترونیک در 
موضوع جلوگیری از فسادهای احتمالی و 
ایجاد شــفافیت در مالیات بسیار موثر عمل 
کرد. دســتیار ارتباطــات اجتماعی رییس 
جمهوری اضافه کرد: بنا به گفته رییس کل 
سازمان امور مالیاتی کشور دولت، در ۷ ماهه 
امسال ۱۰۰ درصد درآمدهای پیش بینی شده 
مالیاتی محقق شد و به همکارانم در سازمان 
امور مالیاتی تبریک می گویم که با تلاش و 
شفافیت توانستند بدون اینکه فشار ناحقی 
بــه افراد وارد کنند، توانســتند این انتظار را 

محقق کنند.

ربیعی با تاکید بــر اینکه دولت مولد 
کــردن دارایی هــا و کاهــش هزینه های 
غیرضروری را  دنبــال می کند، گفت: این 
اتفاقات برای ثابت کردن بودجه و جلوگیری 
از تلاطم های جهانی در سال های آینده بسیار 
موثر اســت و یکی از راهکارهایی که برای 
درآمدهای ارزی دنبال می شــود موضوع 
صادرات گســترده غیرنفتی است که در پی 

تحقق آن هستیم.
ربیعی در پاســخ به پرسشــی درباره 
ابلاغ قانون الزام دولت به پرداخت کالاهای 
اساســی و مخالفت دولت با آن و همچنین 
طرح موازی دولت در این باره، گفت: دولت 
از هیــچ فرصتی برای بهبــود زندگی مردم 
غفلت نخواهد کــرد و هیچ اهمالی درباره 
جان، ســلامت و معیشت مردم را نخواهیم 
کرد. بهبود زندگی مردم، کاستن از رنج مردم 
و مقاومت در مقابل فشــارها نه یک وظیفه 
اداری بلکه وظیفه اخلاقی، انســانی و دینی 

همه ما است.
سخنگوی دولت یادآور شد: اظهاراتی 
مبنی بر اینکه عده ای غافل و گروهی منجی 
هستند مطرح می شــود. این تعابیر درست 
نیســت. نگران تر، دلســوزتر و پیگیرتر از 
افرادی که دور میز دولت می نشــینند برای 
کاستن از فشــارها بر زندگی مردم نیست. 
حداقل کمتر از دیگران نیست. در مدیریت 
اقتصادی کشــور باید توجــه کنیم که یک 
جانبه نگری نباید وجود داشته باشد. مکلف 
هستیم که بر اساس دوراندیشی اقدام موثر 
انجام دهیم. در مقاطعی هم شاهد بودیم که 
بــا رفتارهای به نام کمک به مردم چند برابر 
از جیب مردم کم شــد و در درازمدت مردم 
آســیب دیدند. وی افزود: کســی در مورد 
حمایت از معیشــت مــردم تردید ندارد و 
نخواهد داشت ولی می خواهم عرض کنم 
که اساساً این طور این طرح ها امروز به ذهن 
کســی آمده باشد. یادم است در زمان دولت 
دفاع مقدس سیاست های معیشتی  و برنامه 
کوپن داشتیم. بنابراین  دولت ها معمولاً  این 
دغدغه را داشــتند منتها مسئله این است که 
چگونه اینها در شــرایطی اجرا شــوند که 
عملیاتی و پایدار باشد. ربیعی ادامه داد: ما در 
دولت تدبیر و امید یکی از کارهایی که دنبال 
کردیم طرح تحول سلامت بود. سعی کردیم 
هزینه بیمار را کاهش دهیم و در بودجه امسال 
هم در پی افزایش حقوق مددکاران هستیم 
و پیشی دادن دستمزد بر تورم در سال ۹۷ را 
توانستیم دنبال کنیم قبل از فشار حداکثری 
که خیلی ها آن را در معادلات شــان حساب 
نمی کنند. در این شــرایط همســان سازی 
حقوق ها و گسترش بیمه های اجتماعی به 
خصوص بیمه روســتایی را دنبال کردیم و 

یک میلیون نفر جدید را هدف قرار دادیم.

ســرویس سیاسی- نعمت احمدی 
گفت : ظاهــراً آقای قالیباف صحن مجلس 
را با مناظره های انتخاباتی اشــتباه گرفته و 
به همین دلیل از هر موقعیتی برای تخریب 
روحانی بهره می بــرد. در واقع او همچنان 
روحانی را رقیب خود می بیند و کاری ندارد 
که رئیس مجلس اســت و روحانی هم در 

جایگاه رئیس جمهوری نشسته.
محمدباقر قالیبــاف از روی صندلی 
اول بهارستان بارها دولت و مشخصاً حسن 
روحانی را با ادبیاتی تهاجمی مخاطب قرار 
داده تا ذهنیت »رویارویی مجلس یازدهم با 
دولت روحانی« بیش از پیش تقویت شود. 

در همین راستا گروهی از تحلیلگران سیاسی 
متفق القول چنین تلقــی ای دارند که رئیس 
مجلس به فکر انتخابات ۱۴۰۰ اســت و در 
جهت فعالیت های انتخاباتی حرکت می کند.

نعمــت احمــدی، حقوقــدان، در 
گفت وگــو یی  در این  باره اظهار کرد: قانون 
اساســی شرح وظایف هر کدام از سه قوه را 
مشخص کرده است، اما ظاهراً آقای قالیباف 
صحن مجلس را بــا مناظره های انتخاباتی 
اشتباه گرفته و به همین دلیل از هر موقعیتی 
برای تخریب روحانی بهره می برد. در واقع 
او همچنــان روحانی را رقیب خود می بیند 
و کاری نــدارد که رئیس مجلس اســت و 
روحانی هم در جایــگاه رئیس جمهوری 
نشسته. باید یکی به آقای قالیباف بگوید که 
سه ســال و ۶ ماه از مناظره ها گذشته و الان 
وقت همراهی قوا برای کم کردن مشکلات 
است. این وکیل پایه یک دادگستری در ادامه 
گفت: رئیس و تعدادی از چهره های تندرو 
مجلس یازدهم در حالی به رویکرد تقابلی 
با دولت اصرار می ورزند که رهبری در این 
مدت ۲ بار نسبت به چنین کارهایی به طور 
جدی تذکر داده انــد. اما برخی از آقایان به 
قدری به تنــدروی و تخریب اصرار دارند 
کــه حتی توصیه های ایشــان را هم نادیده 

می گیرند. با بررســی این رفتارها می توان 
گفــت، گروهــی در حال تصویرســازی 
برای انتخابات ریاســت جمهوری هستند 
و به همیــن دلیل کارهای مملکت را رها و 
برنامه های انتخاباتی خود را شروع کرده اند.

او اضافــه کرد: این در حالی اســت 
که آقای قالیباف باید وســعت نظر داشــته 
باشــد تا در جایگاه رئیس قوه مقننه از شأن 
مجلس دفاع کنــد. مجلس زمانی در رأس 
امــور بود و اکنون جــای خالی چهره های 
شاخص و فراموش نشدنی ای چون آیت الله 
طالقانی،  آیت الله هاشمی، ناطق نوری، مهدی 
کروبی، عبدالله  نوری و بهزاد نبوی که ردای 
نمایندگی را بر تن داشتند، احساس می شود. 
اما متاســفانه شرایط به گونه ای رقم خورده 
اســت که نمایندگان با کمترین رأی ممکن 
می توانند روی یکی از صندلی های بهارستان 
بنشــینند و هر کاری که لازم می بینند انجام 

بدهند.
ایــن حقوقدان توضیــح داد: درباره 
آقای قالیباف و همفکران مجلسی اش باید 
گفت، آنهــا می دانند که انتخابات ۱۴۰۰ در 
فضایی ســرد برگزار خواهد شد و به همین 
دلیل برای بهبود وضعیت تلاش نمی کنند تا 
در انتخاباتی بی رقیب بتوانند نتیجه انتخابات 

ریاست جمهوری را به نفع خود رقم بزنند. 
متاســفانه کاری هم به این ندارند که کشور 
چه شــرایطی دارد و مــردم چقدر گرفتار 
هستند. در واقع برای تندروها فقط رسیدن 
به پاستور اهمیت دارد و به جز این هدف به 

چیز دیگری فکر نمی کنند.
نعمــت احمــدی در پایــان گفت: 
متاسفانه مجلس دیگر در رأس امور نیست 

که این خسران بزرگی محسوب می شود.
چکیده گفت وگو با نعمت احمدی

-قالیبــاف همچنان روحانی را رقیب 
خود می بیند

-باید یکی به آقای قالیباف بگوید که 
سه سال و ۶ ماه از مناظره ها گذشته است

-رئیس و تعدادی از چهره های تندرو 
مجلــس یازدهم به رویکرد تقابلی با دولت 

اصرار می ورزند
-آقای قالیباف باید وسعت نظر داشته 
باشــد تا در جایگاه رئیس قوه مقننه از شأن 

مجلس دفاع کند
-برای تندروها فقط رسیدن به پاستور 

اهمیت دارد
-مجلس دیگر در رأس امور نیست

-جــای خالی طالقانی،  هاشــمی و 
ناطق نوری در مجلس احساس می شود

سرویس سیاسی-ناصر ایمانی گفت: 
بعید به نظر می رسد که آقای رئیسی تمایل به 
شرکت در انتخابات داشته باشد و حتی بعید 
است رهبری با ورود او به انتخابات موافقت 
کننــد اما درباره آقای قالیباف موضوع قدری 
متفاوت اســت. آقای قالیباف تا اینجای کار 
بنــای حضور در انتخابات را ندارد مگر آنکه 

آرایش نیروهای سیاســی به گونه ای شود که 
او احســاس ضرورت برای نامزدشدن کند. 
شواهد حاکی از آن است که هنوز اصولگرایان 
نتوانسته اند بر سازوکار واحدی برای ورود به 
انتخابات ریاست جمهوری۱۴۰۰ به وحدت 
برسند و علاوه بر این نشانه های دقیقی هم از 
وحدت ایشان بر نامزد یا نامزدهای انتخاباتی 
دیده نمی شود. یکی از ابهاماتی که هنوز وجود 
دارد این است که آیا محمدباقر قالیباف که این 
روزها بر کرسی ریاست مجلس تکیه زده است 
در انتخابات سال آینده شرکت می کند یا خیر 
یا حتی ابراهیم رئیس که ریاست قوه قضائیه 
را برعهده دارد تمایل به حضور در ۱۴۰۰ دارد 
یا خیر؟ و آیا اساسا این اتفاق محتمل است که 
ترکیب قالیباف-رئیسی که در سال۹۶ شاهد 

بویدم بازهم تکرار شود؟ ناصر ایمانی درباره 
این موضوع گفت: »من تصور می کنم که ورود 
آقای رئیســی به انتخابات۱۴۰۰ بسیار بعید 
است. او اکنون مسئولیتی مهم در اختیار دارد 
و تازه ابتدای کارش هم هست و بعید به نظر 
می رسد که تمایل به شرکت در انتخابات داشته 
باشــد و حتی بعید است رهبری هم با ورود 
او بــه انتخابات موافقت کنند اما درباره آقای 
قالیباف موضوع قدری متفاوت است. آقای 
قالیباف تا اینجای کار بنای حضور در انتخابات 
را ندارد مگر آنکه آرایش نیروهای سیاسی به 
گونه ای شــود که او احساس ضرورت برای 
نامزدشــدن کند«. او ادامه داد: »واقعیت این 
اســت که انتخابات۱۴۰۰ از جهات مختلف 
بســیار بااهمیت تر از انتخابات های پیشین 

است زیرا هم از نظر داخلی مشکلات زیادی 
وجود دارد و هم از جهت رخدادهای خارجی 
دولت آینده ایران بســیار مهم خواهد بود. در 
حال حاضر به زعم من آقای قالیباف تمایلی به 
نامزدشدن ندارد مگر آنکه نامزد چشم گیری که 
بتواند برای منافع ملی مفید باشد، حضور پیدا 
نکند و در آن شرایط قالیباف از سر ضرورت 
حاضر شود اما با همه این ها بسیار بعید است که 
آقای رئیسی بیاید«. این فعال سیاسی در پاسخ 
به این پریس که آیا این احتمال وجود دارد که 
هر دوی این دو شخصیت باهم بیایند، اظهار 
کرد: »حتما این دو شــخصیت مانند سال۹۶ 
باهم در عرصه انتخابات حاضر نمی شــوند. 
تردید نکنید که اگر آقای قالیباف نامزد شود، 
آقای رئیسی قطعا نخواهد آمد و بالعکس به 

فرض محال که آقای رئیسی هم بیاید حجت 
تمام می شود و بی تردید آقای قالیباف نخواهد 
آمــد«. او در تحلیل کنــش انتخاباتی جبهه 
پایــداری هم تصریح کرد: »من اســتراتژی 
اصولگرایان در انتخابات ریاست جمهوری 
ســال۹۶ و انتخابات مجلس سال۹۸ را قبول 
ندارم و باور دارم برای وحدت مسیر اشتباهی 
را رفتند. در این میان جبهه پایداری به شورای 
ائتلاف در سال۹۸ نپویست و عملا در اجماع 
اصولگرایان شــرکت نکرد بلکه در لحظات 
پایانی تبلیغات انتخاباتی به یک وحدت نسبی 
بر لیست مشترک پیوست. در انتخابات سال 
آینده هم این احتمال وجود دارد که پایداری با 
اصولگرایان ائتلاف نکند. همچنین معلوم هم 
نیست که اولا آقای جلیلی نامزد انتخابات نامزد 
شود یا خیر و از سوی دیگر مشخص نیست که 
پایداری او را به عنوان نامزد خود معرفی کند. 
به بیان دیگر ممکن است پایداری از نامزدی 
غیــر از جلیلی حمایت کند«. ایمانی در پایان 

در خصوص رویکرد انتخاباتی اصلاح طلبان 
در انتخابات۱۴۰۰ هم گفت: »اصلاح طلبان 
اساسا سیاست های انتخاباتی شان بر اساس 
دعوت مردم به عقلانیت و کارآمدی نیست و 
صرفا با ایجاد دوقطبی های کاذب در انتخابات 
حاضر می شــوند؛ اکنون هم تمایل دارند با 
ایجاد دوقطبی جنگ و صلح یا مذاکره-مقابله 
سرمایه اجتماعی وارد انتخاب شوند اما در این 
دوره کار آنها بسیار سخت است زیرا سرمایه 
اجتماعی شان با صندوق انتخابات قهر کرده اند. 
در سال۹۶ هم دیدیم که با دوگانه سازی دیو 
و دلبر از آقای رئیسی و روحانی انتخابات را 
پیش بردند که البته خود آقای روحانی هم در 
ایجاد چنین دوگانه ای نقش مهمی داشت. حالا 
هم با پیروزی آقای بایدن در انتخابات آمریکا 
می خواهند دوگانه جنگ و صلح را کوک کنند 
که باتوجه به ناامیدی سرمایه  اجتماعی شان کار 
سختی برای تحقق چنین دوگانه ای در پیش 

رو دارند«.

باید شک کرد

بازداشت ۱۲ نفر 

در راس اعتماد 

داروی گیاهی کرمانشاه 

واکنش آشنا 

وزارت خارجه

وجود ندارد

علی جنتی، وزیر سابق ارشاد، در توئیتی در مورد انتخابات ۱۴۰۰ نوشت: »من فکر می 
کنم با توجه به مشکلات عدیده ای که کشور با آن روبه روست اعم از تحریم های شکننده، 
تنگناهای اقتصادی، نارضایتی عمومی ناشــی از مشکلات معیشتی، محدودیت اختیارات 
رئیس جمهور در اتخاذ تصمیم در سیاست خارجی و داخلی، هرکس هوس نامزدی ۱۴۰۰ 
را داشته باشد باید در میزان عقلش شک کرد.« در پاسخ به این اظهارنظر جنتی، سید عطاالله 
مهاجرانی، نماینده ســابق مجلس نوشت: »شهید رجایی در تابستان سال ۱٣۵۹ در مجلس 
گفت: مسئولیت نخست وزیری را در این شرایط کسی می پذیرد که دیوانه باشد یا عاشق! 

حجت الاسلام عبداللهی در نشست شورای عالی قضایی از اقدامات صورت گرفته برای 
مقابله با تخلفات کارکنان و مرتبطین با دستگاه قضا از جمله وکلای رسمی دادگستری گزارشی 
ارائه کرد و گفت: در ماه های اخیر ۱۲ نفر از کارکنان دستگاه قضا در بخش های مختلف به اتهام 
ارتشاء دستگیر شده اند. وی ادامه داد: همچنین ۱۸ نفر از وکلایی که در بخش های مختلف 
قضایی برای اعمال نفوذ در پرونده ها با پرداخت رشوه تلاش می کردند بازداشت شدند و در 
همین زمینه یک کارچاق کن حرفه ای که علنی در مقابل یکی از مجموعه های قضایی فعالیت 
داشت، دستگیر شد. رئیس قوه قضاییه در واکنش به این گزارش با تأکید بر لزوم برخورد با افراد 
فاسد در مجموعه مرتبطین با دستگاه قضا، تصریح کرد: مفسدین باید بدانند که وضعیت برای 
هر گونه فعالیت ناسالم در قوه قضاییه قرمز است. ما اجازه نمی دهیم چهره دستگاه کارآمدی 
که قضات آن بعضاً شــبانه روزی در آن مشــغول خدمت هستند و با اجاره نشینی و سختی 
زندگی خود را می گذرانند، با این نوع اقدامات موردی به گونه دیگری نشان داده شود. انتظار 
این است که جریان وکالت خودش نظارت داشته باشد تا فسادی در این مجموعه رخ ندهد.

علی عسکری در نخستین جلسه مشترک اعضای کمیسیون فرهنگی مجلس با رئیس 
و معاونان رسانه ملی با تأکید بر اینکه فضای مجازی یکی از دیگر راه های دشمن برای هجمه 
فرهنگی است، تصریح کرد: فضای مجازی امروز برای ما هم فرصت است و هم تهدید و باید 
با قانون مند کردن آن مانند همه  جای دنیا، از فرصت های آن بیشتر و بهتر استفاده کنیم و نقش 
مجلس در این زمینه و در رأس آن، کمیسیون فرهنگی بسیار مهم است. رئیس رسانه ملی با 
بیان اینکه با وجود همه هجمه فرهنگی و عملیات روانی دشمنان، صداوسیما در رأس اعتماد 
مردم قرار دارد، افزود: آخرین نظرسنجی ها نشان می دهد که رسانه ملی جایگاه ویژه ای میان 
مردم هم از منظر اعتماد عمومی و هم میزان مراجعه و علاقه مندی قرار دارد. البته باید با تلاش 
و سرعت بیشتر به سمت نقطه مطلوب حرکت کرد و این مستلزم همکاری و هم افزایی با شما 

در کمیسیون فرهنگی مجلس و دیگر نخبگان فرهنگی دانشگاهی است.

عضو ســتاد ملی مقابله با کرونا گفت: مشخص نیست داروی گیاهی تولید شده در 
کرمانشاه چطور بدون تایید کمیته درمان کرونا وارد بازار شده است.مینو محرز افزود: درباره 
داروی گیاهی که می گویند در کرمانشاه ساخته و گفته اند کووید۱۹ را درمان می کند.  معلوم 
نیست این دارو چیست و از کجا تاییدیه گرفته، در حالی که هنوز در کمیته کشوری درمان ستاد 
ملی کرونا اصلا مطرح نشده، چطور ممکن است، سازمان غذا و دارو به دارویی که هنوز در 
کمیته علمی کرونا تایید نشده، مجوز بدهد، این کارها مردم را سردرگم می کند و مردم میلیونها 

تومان برای دارویی پول می دهند که اصلا معلوم نیست، چیست و هنوز تایید نشده است.

حسام الدین آشنا مشاور رئیس جمهور به صدور حکم هیات منصفه دادگاه سیاسی 
نسبت به خود واکنش نشان داد. وی در توییتی نوشت: قبول ندارم که اسرار هویدا و اشاعه 

اکاذیب می کردم.

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی به خصومت گزینه های پیشنهادی 
بایدن برای تصدی وزارت خارجه اش علیه ملت ایران اشاره کرد.مالک شریعتی نیاسر عضو 
کمیســیون انرژی مجلس شورای اسلامی در صفحه شخصی خود در توئیتر نوشت:» از 

زیبایی های سیاست خارجی  بایدن اینکه گزینه های اصلی وزارت خارجه اش:
۱."کریس کونز" یک سناتور مخالف برجام و هم نظر با  ترامپ بود و فقط با فشار 

حزب دموکرات قانع شد.
۲."تونی بلینکن" ابتدا مخالف فشار حداکثری ترامپ بود، ولی اخیرا گفته ترامپ 

خوب عمل کرده و سرمایه خوبی برای ما گذاشته است.«

یــک چهره اصولگرا گفــت: کاندیدایی که همه ســلایق اصولگرایان را به طور 
صددرصد تامین کند و همه بر آن اتفاق نظر داشته باشند، عملا وجود ندارد. »جواد آرین 
منش«، فعال سیاسی اصولگرا، در رابطه با بالا گرفتن اختلافات در این جریان در نزدیکی 
انتخابات ۱۴۰۰ گفت: جریان اصولگرا در دوره های گذشــته نیز در چنین مقاطعی به 
وحدت و همگرایی دست پیدا نکرده است.  الان هم در درون این جریان اختلاف سلایق 
خودنمایی می کند و جریان هایی مثل پایداری و جبهه پیروان خط امام و رهبری و جامعه 
روحانیت مبارز و جمنا سلایقی متفاوت دارند و قاعدتا کاندیداهای متفاوتی وجود دارد. 
او افزود: امروز هم در میان کاندیداهای نظامی و پاسدار و روحانی و... چهره های مختلفی 
مطرح و اعلام موجودیت کرده اند و برخی از سوی دیگران، مطرح می شوند. آرین منش 
تاکید کرد: اصولگرایی باید به سمت شورا و وحدت برود، ولی هنوز چنین شورایی شکل 
نگرفته است.  هر چقدر به انتخابات نزدیکتر بشویم تلاش ها برای رسیدن به کاندیدای 
واحد بیشتر می شود و اگر چهره شاخصی، چون رییسی اعلام موجودیت کند، همگرایی 
و وحدت آسان تر است. او اضافه کرد: کاندیدایی که همه سلایق اصولگرایان را به طور 
صددرصد تامین کند و همه بر آن اتفاق نظر داشته باشند، عملا وجود ندارد، هر کدام از 
این چهره ها که مطرح شوند، بخشی از جریان اصولگرایی رویکرد مثبت نشان می دهند.

اخبار ویژه ...

نعمت احمدی: 

قالیباف صحن مجلس را با مناظره های انتخاباتی اشتباه گرفته است 

سیاسی

اتکا به درآمد نفت در بودجه بیش از 
سال گذشته نخواهد بود

 سخنگوی دولت، مهمترین اهداف بودجه ۱۴۰۰ را کاستن از هزینه های دولت و رابطه بودجه جاری با نفت عنوان کرد و گفت: اتکا به درآمد نفت در این بودجه 
بیش از سال گذشته نخواهد بود و به پیش از دوران تحریم بر نخواهد گشت. 

ربیعی سخنگوی دولت : 

چهارشنبه 5 آذر 1399، 9 ربیع الثانی 1442 ،25 نوامبر 2020، شماره 3620، صفحه3

سرویس سیاسی- مهمان پرست گفت: 
طبیعتــا طرف آمریکا ســعی می کند با جریان 
اصلی است که پشــتوانه داشته باشد و بتوانند 

روی حرفش حساب کنند، وارد مذاکره شوند.
نتیجه انتخابات در آمریکا انگار امید تازه ای 
به دولت در ایران تزریق کرده است. دولت تدبیر 
و امید که تحت فشار اقتصادی گسترده و ناشی 
از تحریم دســت خود را بسته دیده و در مقابل 
حل مشکلات مردم ناتوان شده بود، این روز ها 
به آمدن بایدن در آمریکا دل بسته و امیدوار است 
که بتواند در ماه های پایانی عمر خود، با احیای 

برجام گشایش هایی حاصل کند. 
این درحالی است که کارشناسان و متخصصان امر این امید را واهی دیده و معتقدند که 
حتی اگر سیاست های کلی در ایران و آمریکا به نحوی باشد که مذاکره محتمل و امکان بازگشت 
آمریکا به برجام فراهم شــود، این تحولات به عمر دولت روحانی قد نمی دهد. این گروه از 
تحلیل گران حتی امید جریان اصلاح طلب یا حامی دولت برای استفاده از فرصت روی کار 
آمدن بایدن و پیروزی در انتخابات ۱۴۰۰ با اتکا به دو قطبی مذاکره – عدم مذاکره را بی اساس 
می دانند و استدلالشان این است که دولت دموکرات بایدن نیز به دنبال تعامل با قطب اصلی 
قدرت در ایران خواهد بود. رامین مهمان پرست، کارشناس مسائل سیاست خارجی یکی از 
همین افراد است. او گفت: »در حال تغییر دولت در ایالات متحده آمریکا هستیم. ترامپ در 
انتخابات شکســت خورده، اما به خاطر شخصیتش نمی خواهد بپذیرد و سعی می کند که با 
لجاجت و رفتار های ناشیانه تا جای ممکن قدرت را واگذار نکند، اما شواهد نشان می دهد که 
با تغییر قدرت و دولت در آمریکا رو به رو خواهیم بود. این تغییر، اما اواخر دی یا اوایل بهمن 
ماه رخ می دهد و این یعنی در ســه ماه آینده شــاهد هیچ تغییر و اتفاق خاصی در زمینه تعیین 

تکلیف برجام یا هر موضوع مرتبط با آن نخواهیم بود«.
وی افزود: »بعد از روی کار آمدن دولت جدید باید منتظر مشــخص شــدن کابینه و 
چارچوب و سیاســت های کلی آن باشیم که احتمالا یکی، دو ماه زمان می برد. به این ترتیب 
ما برای فکر کردن به اینکه چه اتفاقی در ارتباط با برجام و مذاکره می افتد باید تا اوایل ســال 
۱۴۰۰ صبر کنیم«. این کارشناس مسائل خارجی ادامه داد: »دولت فعلی ما نیز از ابتدای سال 
۱۴۰۰ تا انتخابات ریاست جمهوری دو، سه ماه فرصت دارد. در این مدت نیز درگیر مسائل 
متعددی مثل بودجه، شاید نارضایتی های موجود بین مردم، شرایط سخت اقتصادی، بحث 
تحریم ها و درآمد های کشــور و ... خواهد بود.« وی خاطر ناشــن کرد: »نکته دیگر این است 
که تجربه ســالیان گذشــته نشان می دهد که وقتی یک دولت به ماه های آخر می رسد، فضای 
کشور تغییر کرده و کاملا انتخاباتی می شود. با توجه به این شرایط فکر می کنم که به هیچ وجه 
نمی توان روی زمان کم باقی مانده این دولت برای تصمیم گیری جدی در موضوعات سیاست 

خارجی حساب کرد«.
مهمان پرست همچنین گفت: »فردی که قدرت را در آمریکا به دست می گیرد نیز روی 
دولتی که چند ماه از عمرش باقی مانده حســاب نکرده و وارد یک موضوع جدی نمی شود. 
حتما تلاش می کند که برنامه های خود را با دولتی که چهار سال و شاید هم هشت سال بر مسند 
قدرت خواهد بود، پیش ببرد تا بتواند روی هر گامی که قرار است برداشته شود، محاسبه جدی 
کند«. وی در پاسخ به پرسش دیگری مبنی بر اینکه بایدن و دولت او برای مذاکره دولت بعدی 
در ایران را طرف حساب خود می داند یا بخش تصمیم گیرنده اصلی در ایران را؟ گفت: »طبیعتا 
طرف آمریکا سعی می کند با جریان اصلی است که پشتوانه داشته باشد و بتوانند روی حرفش 
حساب کنند، وارد مذاکره شوند. دولت های ضعیف و بدون پشتوانه که قدرت اثرگذاری بالایی 
نباشد برای آن ها جایگاهی ندارد. خیلی طبیعی است که اگر هم بخواهند گام جدیدی بردارند، 
حتما سعی می کنند که با جریان تاثیرگذاری که بستری برای اجرای تاثیرات خود دارد، وارد 
مذاکره شود.« مهمان پرست همچنین گفت: »نکته دیگر این است که طرف ایرانی چه موضعی 
خواهد داشت. فکر می کنم افرادی که تصمیم گیرنده اصلی هستند و وزن قابل توجهی دارند 
حاضر نیستند که تحت هر شرایطی وارد بحث مذاکره با آمریکا شوند یا تصور کنند که ورود 
به مذاکره به معنی حل مشکلات و گرفتاری ها خواهد بود. جریانی که بخواهد به وضعیت 
سیاست خارجی و اوضاع کشور سروسامان دهد حتما متوجه این نکته هست که برای یک 
حضور قدرتمند در صحنه های سیاست خارجی باید ابتدا اقتدار داخلی را تقویت کرده، نقاط 
ضعف را رفع و مشکلات فراوانی که گریبان مردم را گرفته برطرف کنیم و قبل از این کار، هر 
نوع ورود به بحث های جدی در سیاســت خارجی بدون پشتوانه خواهد بود«. وی در پایان 
تاکید کرد: »یک جریان قدرتمند در داخل هم می تواند هم نســبت به حل مشکلات داخلی 
اقدام کرده و برای رفع دشواری های زندگی مردم گام های جدی بردارد و هم در شرایطی که 
از موضع قدرت بتواند وارد بحث و گفتگو درباره موضوعات اصلی سیاست خارجی شود، 
می تواند موفق تر عمل کرده موجب شود که طرف مقابل هم حساب بیشتری روی آن باز کند«

سرویس سیاســی- فریدون مجلسی 
گفت: واقعیت این اســت که آقای روحانی از 
مقطعی به طور کامل تسلیم نیروهای تندرو شد 
و اکنون تمایل روحانی به مذاکره اصلا اهمیتی 
نــدارد و تردید نکنید که از داخل اجازه مذاکره 
به روحانی داده نمی شود؛ دولت بعدی هم اهل 

مذاکره نخواهد بود.
تغییــر دولت آمریــکا و روی کار آمدن 
دموکرات ها به جای جمهوری خواهان تا حدود 
یک ماه آینده این نظریه را ایجاد کرده که ممکن 
اســت ایران و آمریکا در همین دولت روحانی 
بتوانند بازهم با یکدیگر مذاکره کنند. برخی هم 
باور دارند که با روی کار آمدن بایدن به سرعت برجام احیا و زمینه رفع تحریم های یک جانبه 

هم فراهم می شود. اما چنین فرضیه هایی تا چه حد می تواند صحت داشته باشد؟
فریدون مجلسی، دیپلمات اسبق و کارشناس درباره این موضوع گفت: »طبیعی است که 
میان بایدن و ترامپ تفاوت های زیادی وجود دارد. ترامپ انسان معقولی نبود و نمی توانست 
سیاســت های درســتی در پیش بگیرد اما بایدن با سیاست ورزی استاندارد آشناست و منافع 
کشــورش را لحاظ می کند و درباره توافق نامه برجام هم شــخص او در دولت اوباما حضور 
داشته است و به نوعی در انعقاد برجام نقش داشته است و ممکن است در ذهن برجام چنین 
باشد که تیم دیپلماسی ایران از اختیارات کافی برخودار بودند که برجام منعقد شد که در این 
صورت این احتمال وجود دارد که دوباره مذاکراتی در بگیرد و شاید هم بداند که وقتی تیم 
مذاکره کننده هسته ای به ایران بازگشتند با لنگه کفش از آنها استقبال شد و بسیاری از تندروها در 
ایران خواهان پاره شدن برجام بودند که در این صورت مذاکره با دولت فعلی میسر نمی شود«.

او ادامه داد: »واقعیت این است که آقای روحانی از مقطعی به طور کامل تسلیم نیروهای 
تندرو شــد و اکنون تمایل روحانی به مذاکره اصلا اهمیتی ندارد و تردید نکنید که از داخل 
اجازه مذاکره به روحانی داده نمی شود؛ دولت بعدی هم اهل مذاکره نخواهد بود«. این تحلیلگر 
مسائل دیپلماتیک درباره نگاه حاکم در ایران نسبت به اصل مذاکره هم تصریح کرد: »باید دید 
کــه منافع ملی در ایران چه قــدر اهمیت دارد. مذاکره با غربی ها صرفا مربوط به دوران آقای 
روحانی نیست و می دانیم چنین مذاکراتی در دوران آقای احمدی نژاد و در عمان آغاز شد اما 
می دانیم که مردم از التهاب خسته اند و می خواهند شرایط آرام را تجربه کنند؛ بنابراین به نظرم 

میان نظر مردم و برخی مسئولان درباره اصل مذاکره تفاوت وجود دارد«.
او درخصوص این گزاره مبنی براینکه برای مذاکره با آمریکا باید این کشــور به ایران 
غرامت دوران تحریم های یک جانبه را بدهد، خاطرنشان کرد: »این حرف ها که شوخی است. 
واقعیت این اســت که ما آغازگر تحریم آمریکا بودیم؛ هنگامی که گفتیم واردات کالاهای 
آمریکایی به ایران ممنوع اســت. چه طور می توانیم از آمریکا غرامت بگیریم وقتی خودمان 
تحریم کننده آمریکا بوده ایم؟« او افزود: »در سیاست قدرت تعیین کننده است. ما باید به جای 
شــعاردادن در صنایع دفاعی، توســعه اقتصادی و دانش و فناوری قدرت خود را بالا ببریم تا 
بتوانیم حرف مان در عرصه بین المللی را پیش ببریم«. مجلسی در پاسخ به پرسشی دیگر مبنی 
بر اینکه آیا بر اســاس وعده بایدن، آمریکا به ســرعت به برجام بازمی گردد یا نه، گفت: »نظر 
شــخصی من این اســت که بدون قید و شرط برمی گردد زیرا او از اساس خروج از برجام را 
نادرست می داند اما اگر رویکرد تندروها در داخل تغییر نکند بازگشت آمریکا به برجام هم 
می تواند خطرناک باشــد و زیرا این بار آمریکا می تواند به عنوان یک عضو برجام به مکانیزم 
ماشه استناد کند و همه تحریم های شورای امنیت سازمان ملل متحد را بازگرداند«. این دیپلمات 
اسبق ایران در پایان درباره این سخن محمدجواد ظریف که بایدن می تواند با سه فرمان تمام 
تحریم ها را لغو کند، گفت: »به نظر من حتی با یک فرمان هم می تواند لغو کند اما در صورتی 

که اراده ای بر این کار داشته باشد«.

رامین مهمانپرست کارشناس مسائل سیاست خارجی:

دولت »بایدن« دنبال تعامل با 
جریان اصلی قدرت خواهد بود

فریدون مجلسی تحلیلگر مسائل دیپلماتیک: 

اجازه مذاکره به روحانی داده 
نمی شود

ناصر ایمانی فعال سیاسی :

بعید است پایداری با اصولگرایان به اجماع برسد

سخنگوی کمیسیون شوراهای مجلس:

کلیات طرح نحوه تشکیل  و فعالیت 
تشکل های صنفی و تخصصی تصویب شد
سرویس سیاسی- سخنگوی کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور در مجلس شورای 
اسلامی از تصویب کلیات طرح نحوه تشکیل و فعالیت تشکل های صنفی و تخصصی در جلسه 
امروز کمیسیون خبر داد.  »علی حدادی« در تشریح جلسه کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور 
در مجلس شورای اسلامی اظهارداشت: در جلسه امروز طرح نحوه تشکیل و فعالیت تشکل های 
صنفی و تخصصی مورد بحث و بررسی قرار گرفت.سخنگوی کمیسیون شوراها و امور داخلی 
کشور در مجلس شورای اسلامی افزود: فعالیت این تشکل های صنفی در سنوات گذشته جزیی 
از تشکیلات احزاب و گروه های سیاسی بوده که چهار بار میان مجلس و شورای نگهبان رفت 
و برگشت داشته است. حدادی خاطرنشان کرد: در جلسه کمیسیون، کلیات طرح نحوه تشکیل 
و فعالیت تشکل های صنفی و تخصصی تصویب و مقرر شد جزییات این طرح برای بررسی 
کارشناسی بیشتر به کمیته مربوطه ارجاع شود. وی یادآور شد: کمیته تخصصی بازنگری های 
لازم درخصوص این طرح را در دو هفته آینده انجام می دهد و این طرح بعد از بازگشــت، با 

تصویب نهایی کمیسیون شوراها در صحن مجلس مطرح و تقدیم شورای نگهبان  می شود.


